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Notitie ter informatie voor commissie / raad 
Onderwerp: Vervolg herijking notitie beleidsuitgangspunten gemeenschapshuizen 
Portefeuillehouder: wethouder Maarten Everling  Openbaar: Ja 
 
Heesch, 18 oktober 2022 
 
Kennisnemen van: 
Het Plan van aanpak voor het vervolg van de herijking van de notitie beleidsuitgangspunten 
gemeenschapshuizen. 
 
Inleiding 
Gemeente Bernheze telt in totaal vijf gemeenschapshuizen.  In een beleidsnotitie, die stamt uit 
2000, is vastgelegd wat binnen de gemeente Bernheze de beleidsuitgangspunten voor de 
gemeenschapshuizen zijn. In de eerste helft van 2022 hebben we een onderzoek gedaan naar 
de wenselijkheid van herijking van deze beleidsnotitie. 
 
De commissie BS heeft op 20 juni 2022 de Notitie ter informatie met de conclusies over de 
noodzaak voor herijking van het gemeenschapshuizenbeleid behandeld. Alle partijen waren blij 
met een herijking en onderschrijven de conclusies uit het rapport.  
De raad heeft aangegeven gevolg te willen geven aan het onderzoek en het college gevraagd 
aan de slag te gaan met de herijking van het beleid. Uw raad wil uniforme kaders met de 
mogelijkheid voor transparant maatwerk. 
 
Samenvatting/toelichting 
 
Conclusies uit het onderzoek 
Uit het onderzoek is gebleken dat een groot deel van de uitgangspunten nog prima past bij de 
huidige en toekomstige visie en uitgangspunten van de vijf gemeenschapshuizen. Maar er 
blijken ook diverse onderdelen verouderd en niet meer van toepassing. 
Het rapport van Het PON & Telos geeft voldoende duidelijkheid over welke punten veranderd 
moeten worden. De nieuwe inhoud van deze punten willen we gezamenlijk verder vorm geven. 
 
De tekst in de beleidsnotitie is te lang, bevat te veel onnodige kaders en is wispelturig (en soms 
tegenstrijdig) in de uitgangspunten. Het beleid moet daarom korter en bondiger. De 
beleidsnotitie dient zich te beperken tot het vastleggen wat de gemeente Bernheze met de 
gemeenschapshuizen wil bereiken en welke kaders en instrumenten nodig zijn om dat doel te 
bereiken. Ze zijn ondersteunend en helpen om te komen tot toekomstbestendige 
gemeenschapshuizen. 
 
Veel gemeenschapshuizen worstelen met hun toekomst. De maatschappij verandert, 
verenigingen en vrijwilligers vergrijzen en het is niet gemakkelijk de exploitatie elk jaar weer 
rond te krijgen. Het is belangrijk dat de gemeenschapshuizen daarbij meegaan in de 
maatschappelijke veranderingen die op hen afkomen. Zij kunnen een bredere maatschappelijke 
functie vervullen. De huizen willen, behalve aan verenigingen en organisaties, ook graag een 
plek bieden aan mensen die niet officieel zijn georganiseerd in groepsverband en inwoners die 
bijvoorbeeld eenzaam zijn. De huidige beleidsuitgangspunten sluiten niet allemaal even goed 
aan bij deze trends en ontwikkelingen. 



 

- 2 - 

 
Het Plan van Aanpak voor het vervolg van de herijking 
Na uitvoering van het vervolg van de herijking van het gemeenschapshuizenbeleid hebben we 
een aangepaste beleidsnotitie met uniforme kaders en transparant maatwerk voor de besturen 
van de gemeenschapshuizen in de 5 kernen. Het is belangrijk dat alle besturen van de 
gemeenschapshuizen zich herkennen in de nieuwe beleidsnotitie en de notitie de besturen de 
mogelijkheid biedt om binnen de algemene kaders lokaal een eigen invulling te geven aan de 
opdracht van het gemeenschapshuis.  
 
In de NTI van juni 2022 hebben we toegezegd voor het vervolg van de herijking met een nieuw 
Plan van aanpak te komen. Hierin geven we aan hoe we de besturen van de 
gemeenschapshuizen en uw raad willen betrekken. Het Plan van Aanpak bestaat uit vier 
stappen:  
 
Stap 1 – Werksessie met de gemeenteraad       november 2022 
Tijdens een werksessie met de commissie- en raadsleden bespreken we uw ideeën over de 
gewenste inhoud van de punten, die herijkt moeten worden. Dit vindt bij voorkeur plaats in een 
informele setting, zodat de bespreking ruimte biedt om mee te denken/ te brainstormen. Tijdens 
deze sessie toetsen we ook uw wensen over de rol van de raad in dit Plan van Aanpak. 
De werksessie zal worden begeleid door de onderzoekers van Het PON & Telos. 
 
Het resultaat van de werksessie is een lijst met ideeën en aandachtspunten, die het mogelijk 
maken uniforme kaders met transparant maatwerk te schrijven. Dit nieuwe beleid is gericht op 
een toekomstbestendig en financieel gezond gemeenschapshuis in elke kern. 
 
Stap 2 – Vorming werkgroep voor het opstellen van het herijkte beleid    dec 2022 – febr 2023 
De tweede stap betreft de vorming van een werkgroep met een vertegenwoordiging uit de 
besturen van de gemeenschapshuizen en één of enkele medewerkers van de gemeente. 
Hierbij is van elk gemeenschapshuis één bestuurslid aanwezig. 
 
In deze werkgroep zullen we aan de hand van vier thema’s de gewenste herijking bespreken en 
de consequenties voor de bestaande teksten bepalen. Het betreft: 

1. De doelstelling van het gemeenschapshuis 2.0 
2. De invulling van de horecafunctie en mogelijkheden voor uitbreiding van bepaalde 

activiteiten 
3. Een vorm van financiering / subsidiering die beter past bij de (nieuwe) doelstelling van 

het gemeenschapshuis. 
4. De rol van de gemeente. 

 
Stap 3 – Schrijven en concept beleid voorleggen aan gemeenschapshuizen  maart – april 2023 
In deze stap vertalen we de conclusies per thema naar de tekst(en) in de beleidsnotitie. 
Vervolgens leggen we het herijkte beleid (schriftelijk) voor aan de besturen van de 
gemeenschapshuizen en de betrokken beleidsmedewerkers. Het PON & Telos zal tussentijds 
de aangepaste teksten beoordelen en daar waar nodig meeschrijven.  
 
Stap 4 – Beleid ter akkoord voorleggen aan uw raad          juni 2023 
Als laatste leggen we het nieuwe (concept) beleid voor aan uw raad ter besluitvorming. 
 
Vervolg 
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Op korte termijn zullen we in overleg met de griffie een datum vastleggen voor de werksessie 
met de raad.  


